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عده ای با چهره های متفاوت و سبیل های از 
بناگوش دررفته چند وقتی است که در حوالی 
خیابان پاســـداران تهران جولان می دهند و 
هرکســـی را هم که دم دست شـــان باشد با 
شمشیر و قمه و چماق مورد ضرب وشتم قرار 
می دهند. این جماعت که اســـم درویش را 
روی خود گذاشـــته اند روش های مدرن تر و 
شبه تروریســـتی هم دارند، پشـــت اتوبوس 
می نشینند و از روی مردم و نیروی انتظامی 
رد می شوند. پنج شـــهید نیروی انتظامی و 
بسیج اولین و مشخص ترین خسارت آنهاست 
و قطعا زمان می برد تا کارشناسان بتوانند خسارت گسترده 
به اموال مردم، وسایل نقلیه عمومی و شخصی، خانه های 
مردم و... را محاســـبه کنند. در ایـــن زمینه رئیس پلیس 
تهران بزرگ می گویـــد حجم تخریب اموال عمومی قابل 
توجه بوده و تاکنون مشخص شده که تنها در آشوب اخیر 
۲۶ دستگاه خودروی شخصی توسط آشوبگران تخریب و 
۱۹ پلاک منزل واحد مســـکونی هم مورد تجاوز و تخریب 

قرار گرفته است. 
»بی بی سی« رسانه ســـلطنتی انگلستان هفته گذشته و 
در اثنای وقایع خیابان پاســـداران و پس از حمله دراویش 
گنابادی به کلانتری ۱0۲ پاســـداران، به حمایت از این 
جریان بلند شد. این رسانه در گزارش خود و در معرفی لیدر 
این جماعت گفت: »نورعلی تابنده سال ها با نیروهای ملی- 
مذهبی و نهضت آزادی نزدیک بود. او مطالبی می نوشت 
که ازجمله آنها مطلبی در رد نظریه ولایت فقیه بود. تابنده 
پس از کســـب عنوان »قطب دراویش گنابادی« در برخی 
از موضوعات سیاســـی فعال بود و درمراســـم بزرگداشت 
چهره های ملی- مذهبی شـــرکت می کرد. او درانتخابات 

۸۸ از کروبی حمایت می کرد.«
قاطبه کارشناسان معتقدند که پس از وقایع دی ماه گذشته 
و اغتشاشـــاتی که با محوریت منافقین آموزش دیده در 
برخی از شهرهای کشور چالش آفرین شد، تکرار بی علت 
تجمعات و تبدیل سریع و حرفه ای آنها به یک اغتشاش، 
مســـیری نیســـت که به خودی خود عادی و با علت های 
طبیعی و جامعه شناختی صورت پذیرد، به ویژه آنکه این 
اتفاقات یعنی تجمع و آشوب دراویش گنابادی با المان های 
»آشوب های حرفه ای« هم همراه باشد. حمله به کلانتری، 
اســـتفاده از اتوبوس و خودرو در بزنگاه هایی برای گرفتن 
تلفات گسترده از نیروی انتظامی و نهایتا استفاده حرفه ای 
از ســـلاح های گرم و ســـرد قطعا نمونه هایی از یک اقدام 
هماهنگ شده قبلی اســـت، اقداماتی که هم منافقین 
و هم ری اســـتارتی ها و هم دیگر گروه های تروریستی که 
همگی از خارج تغذیه شـــده و در ایران عملیات کرده اند، 

قبلا از آن بهره برده اند. 
در ایـــن شـــرایط البته عده ای هم هســـتند که در عین 
ناباوری تحلیل های متفاوتی دارند و اظهاراتی می کنند 
که ۱۸0 درجه متفاوت از خواست افکار عمومی و تحلیل 
کارشناسان اســـت، مانند احمد شیرزاد، فعال سیاسی 
اصلاح طلب که به »اعتماد آنلاین« گفته »فضای امنیتی 
هنوز از کشور رخت برنبسته است، برخی نیروها با مسائل 
قابل حل، برخورد امنیتی می کنند« یا وزیر محترم ارشاد 
که آشوب دراویش گنابادی را می بیند و می گوید: »برخی 
می خواهند دعوای شـــریعت و طریقت به راه بیندازند، 
جهان اسلام در آشوب نزاع های فرقه ای است« یا محمود 
صادقی، نماینده فراکسیون امید مجلس که گفته »دلایل 
تنش های جاری در ارتباط با دراویش گنابادی برایم قابل 
فهم نیســـت؛ به عنوان یکی از نمایندگان مردم، دراویش 
را به خویشـــتن داری و جلوگیری از سوءاســـتفاده های 
احتمالی و مســـئولان قضایی و انتظامـــی را به رعایت 
حقوق شـــهروندی دعوت می کنم.« یا حتی جناب دکتر 
زیباکلام که دوباره دســـت به قلم شده و نوشته است که 
»مشـــکل دراویش گنابادی چیست؟ دراویش گنابادی 
همچون دراویش نعمت اللهی، ذهبییه، پیربســـطامی و 

سایر دراویش نه»تبلیغ علیه نظام«کرده اند، نه»تشویش 
اذهان عمومی«و نه مرتکب»جاسوسی« شده اند یا »اقدام 
علیه امنیت کشور« انجام داده اند. جرم واقعی آنها که از 
همه اینها بدتر است: تمکین نکردن از قرائت حکومتی 

از مذهب است.
 اینها همه اظهارنظرهایی است که اگر همزمان با سخنان 
وزیر کشور مورد ارزیابی قرار گیرند بیشتر به چشم می آیند. 
رحمانی فضلی، وزیر کشور در مصاحبه ای با ذکر این نکته 
که»مسائل و موضوعاتی که رخ داده را نباید به یک جریان 
بسیار بزرگ اجتماعی به نام دراویش عمومیت داد«، گفته  
است: » در هرکدام از اقشار و گروه ها افرادی هستند که به 
جای آنکه به قانون متوســـل شوند، اقدامات خود را ورای 
قانون می دانند. در این زمینه رســـانه های خارجی به ویژه 
برخی از کانال های فضای مجازی و سایت ها این موضوع 
را به گونه ای مطرح کرده اند که به جریان دراویش در کشور 
منتسب شوند... جریان دراویش کشور جریانی عاقلانه، 
منطقی و معتدل می نامیم و به هیچ وجه حوادث خیابان 

پاسداران را به این جریان منتسب نمی کنیم.«
برخـــی در این زمینه البته پـــا را فراتر هم می گذارند و این 
اظهارنظرها را در کنار سخنان چند وقت پیش حسن روحانی 
گذاشـــته و اظهارنظر می کنند که رئیس جمهور به عنوان 
مقام بالادستی مدیریت بحران و اغتشاش در کشور با چه 
استدلالی مقابل آشوب های سازماندهی شده به فرماندهی 
نیروی انتظامی دستور داده که بدون سلاح به میدان مقابله 
با تروریست های حرفه ای حاضر در صحنه اغتشاشات برود؟ 

آنها می گویند مماشـــات با مساله »اعتراض« که طبیعی و 
قابل مشاهده در بسیاری از جوامع است با خویشتن داری 
در مقابل حرکت های رادیکال و ریشه دار خارجی متفاوت 

بوده و نمی توان با هر دو به یک مدل رفتار کرد. 
در این مورد البته نباید هوشمندی و تمرکز پلیس در وقایع 
اخیر را از نظر دور کرد، چراکه همین انعطاف باعث شـــد 
که میزان خســـارت ها کمتر از وقایع مشابه در غرب باشد 
و پلیس شـــهید بدهد اما از جماعتی کـــه اگر در برخی 
کشورهای خارجی به خیابان می آمدند ده ها کشته و زخمی 
می دادند، حتی یک نفر تلفات گرفته نشود؛ نباید فراموش 
کرد که عمق این ماجرا آنقدر گسترده بوده که هشدارهای 
حقوقی و قضایی ای که تلقی اقدام علیه امنیت ملی را از 
آشوب دراویش دارند باعث شده که حتی لیدر این فرقه با 
بیانیه ای نیم بند تلاش کند خود را از میدان یک آشـــوب 
چریکی کنار بکشد و نگذارد که تبعات حقوقی و امنیتی 
این اقدام طرح ریزی شـــده برسرش آوار شود، با این حال 

پلیس خویشتن داری کرده است. 
سردار حســـین رحیمی، فرمانده نیروی انتظامی تهران 
بزرگ در این زمینه با تاکید بر اینکه »ما باید صف مردم را از 
اغتشاشگران و اراذل و معاندان نظم و امنیت جدا می کردیم« 
تاکید می کند: »در مدیریت اغتشاشات شهری، اصلی ترین 
بخش، ایجاد امنیت و آرامش مردم است و در این مورد خاص 
هم مفتخریم که نیروی انتظامی اجازه نداد قطره ای خون از 
بینی شهروندی ریخته شود، ... درایت و رفتار مدبرانه را نباید 
مماشات معنی کرد، ما می توانستیم با یک آرپی جی منزل 

مورد نظر را نابود کنیم اما با اقتدار و درایت رفتار کردیم.«
رئیس پلیس تهران همچنین با اشـــاره به توانمندی قابل 
توجه ناجا در مقابله با آشوبگران گفت: »ما می توانستیم 
رفتارهای تند پلیســـی انجام دهیـــم ولی ممکن بود این 
رفتارهـــا جان مردم بی گناه را به خطـــر بیندازد.« وی در 
توضیح این ماجرا تصریـــح کرد که نیروی انتظامی  پس 
از اخذ دســـتورات لازم، تنها ظرف ۱5 دقیقه توانست کل 
ماجرای آشـــوب فرقه ای خیابان پاسداران را جمع کند و 
نشان دهد که نیروی انتظامی جمهوری اسلامی آنچنان 
مصمم است که هیچ جریانی نمی تواند نظم و اقتدار آن 

را مخدوش کند. 
رسانه ها حالا و پس از گذشت چند روز از اوج ماجرا معتقدند 
که باید مشخص شود مرز مماشات و برخورد با دو گروه یعنی 
درویشانی که شاید تاکنون با این شرایط در مقابل مردم قرار 
نگرفته بودند و جریانی که حالا به خیابان آمده، هم امنیت 
عمومی را به خطر انداخته، هم رعب و وحشت ایجاد کرده و 
هم از نیروی انتظامی و  بسیج شهید گرفته است، کجاست؟ 
چه کسانی حامی دراویشند و چه کسانی حامی آشوبگران؟ 
نیروی انتظامی چرا مجبور به خویشتن داری در مقابل حمله 
به کلانتری بوده و چه زمانی بالاخره دستور برخورد با این 
افراد صادر شـــده است؟ رسانه ها امروز از دولت و شخص 
رئیس جمهور می خواهند که در مورد وقایع اخیر توضیحات 
خود را برای مردم ارائه کند و شـــفاف بگوید که چه کسانی 
باعث شدند نیروی انتظامی عقب بنشیند و چند شهید و 

زخمی بدهند. 
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دولتمردان کنونی و نخبگان معروف به معتدل  اعم از جریان 
دولت  در نگاه به جهان امروز مشاهده می کنند کشورهایی 
با پارامترهایی بسیار منفی تر از ایران در دل نظام اقتصادی 
و سیاسی جهانی پذیرفته شده اند. کشورهایی پادشاهی با 
جامعه ای بسته و تا حدود بسیار بالایی فاقد جامعه مدنی، 
بدون وجود هیچ سازوکار مشخصی در تحرک سیاسی و 
اجتماعی و با سیستم گردش نخبگانی بسیار بدوی و تا 
حدود بسیار زیادی ناموجود، در جهان پذیرفته شده اند اما 
دولت تدبیر و امید در کشوری با شرایطی به مراتب بهتر از 
لحاظ پارامترهای یادشده، به هر دری می زند، بسته است. 
این نخبگان اکنون به جد به دنبال تسهیل شرایط برای  
عربستانیزه کردن ایرانند به نحوی که هم ساختار گردش 
نخبگان در انحصار آنها باقی بماند؛  چیزی که مطمئن 
هستند برای قدرت های جهانی در اولویت نیست  و هم با 
پذیرش ایران و عادی کردن شرایط برای اقتصاد آن در سطح 
جهانی، امکان حکومت کردن و اداره بی دردسر و ساده کشور 
برای آنها فراهم شود. هم بمانند و هم از سوی دیگر بتوانند 
که ادامه دهند. به نظر این نخبگان این شرایط جایزه آنها 
برای زدودن وجوه ایدئولوژیک از حکمرانی در ایران خواهد 
بود. در این بهشت برین پیش رو، به واسطه موازنه اقتصادی 
و روابط و منافع متقابل اصولا نیازی به بازدارندگی نظامی 
سطح بالا و به خصوص توان موشکی وجود نخواهد داشت، 
لذا توقف برنامه موشکی ایران به نحو مطلوبی قابل مذاکره 
و کنار نهادن خواهد بود. فقط می ماند مسائل منطقه ای و 
چالش های ایران با اسرائیل و کشورهای منطقه که به عنوان 
هزینه های پذیرش در دهکده جهانی به راحتی قابل تامین 
خواهند بود. به عبارت ساده تر قسمت عمده ای از »نخبگان 
موجود در دایره  افراد مجاز به شراکت در قدرت«، البته به جز 
نظامی ها، در این معامله منتفع خواهند بود، لذا بی میل 
به پیشبرد این سازوکار نیستند؛ سازوکاری که نظام کنونی 
با انجام تغییرات گسترده  ولی بی ربط به دایره افراد مجاز 
 یعنی با حفظ ساحت الیگارشیک خود  باقی می ماند و به 
عضوی مطیع در نظام تقسیم کار جهانی تبدیل خواهد شد. 
استراتژی ای که می شود از آن با نام استراتژی هم خدا و هم 
خرما یاد کرد. البته با این علم که دیگر فقط تولیدکننده نفت 
بودن برای محتاج شدن جهان به ایران کافی نیست و باید 
در شرایط جدید بهای بزرگی برای پذیرش دوباره در عرصه 
تقسیم کار جهانی پرداخت. درس بزرگ برجام به نخبگان 
کنونی همین است. اینکه دیگر به سادگی نمی توان در 
شرایطی که عرضه نفت بیشتر از تقاضای آن است با مابقی 
جهان وارد وابستگی متقابل اقتصادی شد و برای نیل به این 
مقصود نیاز به مجوزهایی است که از مسیر برجام های دیگر 

گذر خواهد کرد. 
اما این نخبگان در این مسیر  برجام های دیگر  با مشکلات 
بزرگ و بنا بر آنچه اکنون مشخص شده است، غیرقابل تغییر 
مواجهند. مدافعان ساحت ارزشی و ایدئولوژیک نظام  خاصه 
نخبگان نظامی  قدرت بالایی دارند و به راحتی با استراتژی هم 
خدا و هم خرمای تجدیدنظر طلبان همراه نمی شوند؛ چراکه 
حذف آنها و تعین کنندگی شان یکی از تضامینی خواهد بود 
که این تجدیدنظر طلبان باید به قدرت های جهانی بدهند. 
آنها خود موضوع اصلی برجام های چشم داشتی جهان غربند 
و حتی فارغ از  انگیزه های بسیار قوی عقیدتی و فقط با تمرکز 
به منافع هم این گروه راهی جز مقاومت در برابر استراتژی هم 
خدا و هم خرما نخواهند داشت. آنها نمی خواهند که قربانی 
اصلی عافیت طلبی نخبگان تجدیدنظر طلب کنونی باشند. 
با این اوصاف کوتاه مدتی منافع برجام و رو به پایان بودن 
تعلیق تحریم ها توسط آمریکا  آن گونه که از اولتیماتوم ترامپ 
برمی آید  نه یک چالش برای جریان تجدیدنظرطلب بلکه یک 
فرصت برای آنهاست و از سوی دیگر این تهدیدی اساسی 
برای وفاداران به ایده های انقلاب اسلامی است. سخن 
گفتن از راه های گریز از تبعات عدم موفقیت برجام که نه 
یک احتمال بلکه یک امر واقع است -   رجوع شود به اظهارات 
اخیر عباس عراقچی  - مهم ترین کاری است که دوستداران 
وجه ارزشی و انقلابی جمهوری اسلامی باید بکنند. برای 
جلوگیری از عربستانیزه شدن ایران و بازگشت به قبل از 
انقلاب مهم ترین کار آغاز گفت وگو با مردم و باز کردن مشت 
الیگارشی های طمعکاری است که در استراتژی خود هیچ 
بهایی به مردم و آینده و خواست آنها نداده اند و فقط بقای 
خود در قدرت و دوام حکمرانی خود و خانواده هایشان و 
صاحبان ژن های برتر را لحاظ کرده اند. راهی که با بی عملی 
آگاهانه از افزایش فشار مجدد بر مردم عبور خواهد کرد و به 
مسلخ برنده عدالت اجتماعی و ایده های ضدخاندانی انقلاب 

اسلامی ۱357 برای همیشه خواهد بود. 

  ادامه از صفحه یک

نایب رئیس اول کمیسیون امنیت ملی:

بودجه ناجا باید افزایش یابد

کمال دهقانی فیروزآبادی در گفت وگو 
بـــا »فرهیختـــگان« بـــا اشـــاره به 
اغتشاشات روزهای اخیر در منطقه 
پاســـداران تهران و عملکرد نیروی 
انتظامی گفت: نیـــروی انتظامی 
درخصـــوص اغتشـــاش برخی از 
دراویش گنابادی با تدابیر و البته با 
صلابـــت عمل کـــرد. البته فرصت 
زیادی هم به آنهایی داد که تمکین نمی کردند و امنیت منطقه را مخدوش 

کرده و نظم و امنیت قسمتی از شهر را برهم زده بودند. 
وی تصریح کرد: نیروی انتظامی بسیار با تدبیر فرصت گذاشت و با مجموعه 
پیروان دراویش مذاکره کرد تا از آن محل پراکنده شوند. فرصت هم به اندازه 

کافی داده شد تا امنیت منطقه بازگردد. 
نایب  رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان اینکه 
متاسفانه دراویش خوب عمل نکردند و با فراخوان زدن ها و بی نظمی های 
افراد خودسر، موجبات گلایه و ناراحتی و شکایت شهروندان منطقه پاسداران 
را ایجاد کردند، اظهارداشت: نیروی انتظامی بدون شلیک حتی یک گلوله 
این غائله را جمع کرد و می توانست با قدرت برخورد کند، مخصوصا وقتی 
تعدادی از نیروهای خودســـر جان نیروهای انتظامی را به خطر انداختند 
و آنها را شـــهید کردند. با این حال با تدبیر و درایت و از خودگذشـــتگی و با 

صلابت عملیات را انجام داد. 
دهقانی فیروزآبادی در پاسخ به این سوال که با توجه به اینکه از تامین امنیت 
مردم تا برخورد با اغتشاشات و مسائل دیگر شهری و برون شهری، جزئی از 
وظایف ناجاست، به نظر شما با این امکانات و هزینه هایی که ناجا دارد چقدر 
این وظایف با این امکانات متناسب است، اظهارداشت: بعد از این اتفاقاتی 
که رخ داد ریاست مجلس و نمایندگان مجلس با صدور بیانیه ای از اقدامات 
به جای نیروی انتظامی تقدیر و تشکر داشتند اما تقویت ناجا بحث درستی 
اســـت. وقتی جامعه ای می خواهد امن باشد و با تمام ناامنی هایی که در 
اطراف کشور ما وجود دارد باید برای دستگاه های امنیتی بودجه های خاصی 
منظور شود. وی با بیان اینکه همیشه ادعا داریم امنیت در کشور ما از همه جا 
بهتر است چراکه هم امنیت داریم و هم احساس امنیت داریم، خاطرنشان 
کرد: احســـاس امنیت از خود امنیت بالاتر اســـت. امنیت راحت به دست 
نمی آید. شبانه روز باید نیروهای انتظامی بی خوابی بکشند و فعالیت های 
اطلاعاتی و کارهای امنیتی انجام دهند و هماهنگی و انسجام داشته باشند 
و این امر ابزار و امکانات می خواهد. نایب  رئیس کمیســـیون امنیت ملی با 
اشـــاره به این نکته که بودجه امسال نیروی انظامی که در مجلس تصویب 
شد، بهتر از سال های قبل بود، گفت: باز هم تلاش خواهیم کرد نیروهای 

نظامی و انتظامی کشور تا حد ممکن تقویت شوند. 

عضو کمیسیون امنیت ملی:

ناجا کتک خور برخی مشکلات در کشور شده

 حشـــمت ا... فلاحت پیشه، عضو 
کمیســـیون امنیت ملی و سیاست 
خارجـــی مجلـــس بـــا اشـــاره به 
ناآرامی های اخیر خیابان گلستان 
تهـــران و آشـــوب آفرینی جمعی از 
دراویش، در پاسخ به سوالی پیرامون 
ارزیابی عملکرد نیروی انتظامی در 
مواجهه با این ماجرا گفت: »با توجه 
به آنکه بنده از نزدیک شـــاهد قضایای آنجا نبودم فعلا نمی توانم قضاوت 
مشخصی در این زمینه داشته باشم و ارزیابی نهایی منوط به مشاهده استاد 
و فیلم کامل اتفافات آن روز اســـت.« وی بـــا تاکید بر اینکه ناجا تبدیل به 
کتک خور یک سری مشکلات و اختلافات در ایران شده است، گفت: »شاهد 
بودیم تعدادی از مأموران نیروی انتظامی مظلومانه شهید شدند و در گذشته 
هم چنین بود.« به گفته این نماینده، حتی با وجود آنکه ناجا بیشترین مماشات 
را هم انجام می دهد هزینه بحرانی شدن اختلافات را این مجموعه پرداخت 
می کند. عضو کمیســـیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در ادامه 
خاطرنشـــان کرد: »معتقدم باید بحثی ریشه ای در موضوع فرق انجام داد و 
نباید به گونه ای عمل شود که بحث فرق تبدیل به موضوعی امنیتی شود.« 
وی تصریح کرد: »اینها جزئی از مردم ایران هستند و شرایط خاص عقیدتی 
و مذهبی دارند. لذا باید به گونه ای مدارا و رابطه ای خاص شکل گیرد که به 
تولید بحران منتهی نشود.«  فلاحت پیشه تکالیف زیاد ناجا و هزینه ای را که 
برای آن می شود نامتناسب دانسته و گفت:   »نیروی انتظامی جزء مظلوم ترین 
کارکنان دولت است. حقوق و مزایایی که می گیرند به هیچ وجه کفاف زندگی 
قاطبه آنها را نمی دهد. در سخت ترین شرایط وظیفه خود را انجام می دهند، 
به خصوص ســـربازان که سرانه قابل تعریف و تاییدی نیست.« به گفته این 
نماینده، ردیف بودجه ای که به ناجا داده می شـــود کفاف هزینه های آن را 
نمی دهد و این در حالی است که بخش عمده ای از تکالیف برعهده آنهاست 
و اینها مجموعه واقعیاتی است که باید دیده شود.  وی یادآور شد:  »با اینکه 
نسبت به سالم سازی نیروی انتظامی و حوزه های ماموریتی آنها اعتقاد دارم 
ولی معتقد هستم در زمینه های معیشت و حقوق و مزایا، علاوه بر ردیف های 
خـــاص، در بودجه ناجا باید تقویت صورت گیرد چراکه این ضعف هم اینک 
وجود دارد.« فلاحت پیشه در ادامه تصریح کرد: »من معتقدم در کل ناجا کم 
نگذاشـــته و با کمبودهایی که وجود دارد به خوبی در راستای امنیت کشور 
گام بر داشته است، آن هم کشوری که عوامل ناامن ساز از بیرون تلاش دارند 
آن را ناامن کنند. پرســـنل ناجا زحمات زیادی را متحمل می شـــوند. البته 
ضعف هایی وجود دارد که قابلیت جبران دارد. باید موضوع را بررسی کرد و 
بهتر است به این بحث ها خاتمه دهیم و این موضوعی که الان شکل گرفته 

سریع تر حل شود.«

   تامین امنیت

از ملزومات حیات توام با آرامش و ادامه زندگی در یک جامعه؛ تامین 

امنیت آن است، مسئولیتی بزرگ که نیروی انتظامی آن را بردوش 

می کشد. »پلیس برای امنیت، امنیت برای همه« از شعارهای اصلی 

نیرویی است که سال هاست در مقابل انواع تهدیدات، اغتشاشات و 

آشوب هایی که در نقاط مختلف کشور صورت گرفته از امنیت مردم 

حمایت می کند و در مقابل بسیاری از چالش ها و شورش هایی که بعضا 

منشا خارجی هم داشته ایستاده، تلفات داده ولی نگذاشته که مردم کشور 

آسیب ببینند. ایستادگی در مقابل آشوب دراویش گنابادی، اغتشاشات 

منافقین در ابتدای دی ماه و وقایع بزرگی چون فتنه 88 و 78 بخشی 

از نمایش اقتدار نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران است. نیرویی 

که به گفته سردار حسین اشتری 14 هزار شهید، بیش از 20 هزار جانباز 

و دو هزار آزاده تقدیم انقلاب کرده است. لازم به ذکر است ناجا برای 

تامین امنیت مردم در سال ۹۶ تعداد ۳4 شهید تقدیم انقلاب کرده است.

   مبارزه با مواد مخدر

همجواری ایران با کشورهای جرم خیزی چون پاکستان و افغانستان و 

همچنین قرار گرفتن در چهارراه محوری ترانزیت، موید این نکته است که 

ایران مورد توجه ترین مسیر انتقال موادمخدر تولید شده در این دوکشور 

شرقی است و پلیس مبارزه با موادمخدر جایگاه ویژه ای در این عرصه دارد. 

آمارها نشان می دهد عملکرد ناجا در برخورد با قاچاقچیان موادمخدر نقش 

بسزایی در کنترل و پیشگیری این مساله داشته است. سردار مومنی، 

جانشین فرماندهی ناجا می گوید: به عنوان یکی از موفقیت های پلیس 

می توان به اقدامات موثر در مبارزه همه جانبه با معضل قاچاق و ترانزیت 

موادمخدر به خصوص از مرزهای شرقی کشور اشاره کرد. وی، کشف بیش 

از ۳50 تن انواع موادمخدر در نیمه اول سال ۹۶ را به عنوان نمونه ای از این 

اقتدار نام می برد و می گوید در همین زمان بیش از 58 نفر از قاچاقچیان 

و اشرار مسلح مجروح و به هلاکت رسیده اند. 1۶ شهید در سال ۹۶ نتیجه 

درگیری نیروی انتظامی با قاچاقچیان مواد مخدر بوده است.

   مرزبانی

پلیس مرزبانی جمهوری اسلامی علاوه بر مسوولیت مهم مقابله با 

قاچاقچیان مسئولیت تامین امنیت و استقلال جغرافیایی کشور را 

برعهده دارد. اگر چه گفته می شود طی سال ۹۶ این نیرو توانسته از 

ورود بیش از صد تن انواع مواد مخدر و مقدار بسیار بیشتری از دیگر 

اجناس قاچاق به کشور جلوگیری کند، اما این اقدام در مقابل ثبات 

مرزهای ایران شاید اصلا به چشم نیاید. در منطقه پرآشوب و التهاب 

غرب آسیا، ایران بیش از ۶ هزار کلیومتر مرز خاکی و بیش از 2700 

کیلومتر مرز آبی دارد و مرزبانان ناجا توانسته است با صلابت و بدون 

وقفه در مقابل بسیاری از تحرکات تروریستی ایستادگی کنند و آرامش 

کامل در حدود مرزی ایران را تامین نمایند. ایستادگی در مقابل ده ها 

حمله و عملیات تروریستی سازمان یافته نتیجه این تلاش بی وقفه و از 

جان گذشتگی اعضای این نیرو است. این نیرو در سال ۹۶، تعداد 2۳ 

شهید تقدیم کشور کرده است. 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی:

ناجا مجری دستورات مسئولان امنیتی است

نقوی حســـینی،   سیدحســـین   
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و 
سیاســـت خارجـــی مجلـــس به 
»فرهیختگان« درخصوص عملکرد 
نیروی انتظامی در اغتشاشات اخیر 
و تقدیم سه شـــهید از این نیرو در 
جریـــان درگیری بـــا اعضای فرقه 
دراویـــش گنابادی گفـــت: با یاد و 
خاطره شهدای سبزپوش نیروی انتظامی که مظلومانه و بی  گناه به شهادت 
رسیده اند و همچنین شهید بسیجی که مظلومانه در این اتفاقات به شهادت 
رســـید، باید گفت که نیروی انتظامی همواره مجری فرمان شـــورای عالی 
امنیت، شورای امنیت کشور و مسئولان بالادستی امنیتی است، بنابراین 
نیروی انتظامی راسا تصمیمی در این زمینه ها نمی گیرد و لذا وقتی به نیروی 
انتظامی ابلاغ می شود با گفت وگو و مذاکره مسالمت آمیز موضوع مدیریت 

شود، نیروی انتظامی هم دستور را اجرا می کند. 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در ادامه این گفت وگو با اشاره 
به اینکه »عملکرد نیروی انتظامی در جریان اغتشاشـــات و آشوب هایی که 
طی یکی دو ماه گذشته در کشور رخ داده نشان می دهد که فرماندهان این 
نیرو در اجرای دستورات نهایت تلاش را داشته اند«، گفت: انصافا در مقابله 
با حوادث خیابان پاســـداران نیروی انتظامی بـــا درایت و مردم مدارانه و از 
طریق گفت وگو و مذاکره کار را مدیریت کرد چون نمی خواست به شهروندان 
خسارتی وارد شود یا جان کسی تهدید شود. برای نیروی انتظامی برخورد با 
این افراد کاری نداشت، خیلی راحت می توانست از قوه قهریه استفاده کند 
و نیم ساعته همه را جمع کند ولی قطعا پیش بینی می شد تلفاتی داده شود 
و مشکلاتی برای شهروندان ایجاد شود و امنیت آنها تهدید شود. به همین 
جهت ســـعی داشت بدون درگیری، تنش و بدون استفاده از سلاح، ماجرا 
را مدیریت کند، منتها طرف مقابل بنا را بر خشونت، درگیری، اوباش گری 
و برخوردهای داعش گونه داشت حتی به توافقی که کردند عمل نکردند. 
لذا معتقدم براساس مستندات عملکرد نیروی انتظامی انصافا عملکردی 
صادقانـــه و مصمم بود و با همه تلاش در جهت جمع کردن موضوع بدون 

خسارت به مردم و ایجاد مشکلات بود. 
نقوی حسینی در پاسخ به سوالی درخصوص علت مماشات نیروی انتظامی 
با اوباش که موجب به شهادت رسیدن پنج تن از نیروهای انتظامی و بسیج 
شد، گفت: نیروی انتظامی یک سری دستورالعمل دارد که به نیروهای خود 
آن دستورالعمل ها را ابلاغ کرده است. آنها مطابق این دستورالعمل ها رفتار 
 می کنند. مثلا اگر حمله به پاســـگاه نیروی انتظامی شد، نیروی انتظامی 
مقابله می کند ولی بیرون از این بخش، تابع تصمیماتی است که مقامات 

امنیتی می گیرند. 

خویشتندارینیرویانتظامیدرمقابلهبااغتشاشگران
دردوماهگذشتهدرعیناقتداروصلابتناجاصورتگرفتهاست

دیوار همیشه کوتاه ناجا
 تصحیح 2 برداشت

احمد توکلی که به تازگی داغدار فوت فرزندش شـــده، 
در کانال تلگرامی شـــخصی اش نوشته: »متاسفانه در 
برخی از رســـانه ها به اشـــتباه و از سر بی توجهی، علت 
فـــوت مرحوم محمد توکلی، عـــوارض پیوند کبد اعلام 
شده که درست نیســـت.« توکلی تاکید کرده که »فوت 
هیچ ارتباطی با وضعیت کبد وی نداشت، بلکه با آمبولی 
بعد از عمل به طور غیرمنتظره به حالی افتاد که طبیبان 
با وجود کوشـــش بسیار نتوانستند نجاتش دهند. این 
حادثه گرچه برای ما دردناک بود ولی چیزی از قدر این 
گروه و بیمارستان ها نمی کاهد. حداکثر شاید این گفته 
درست باشد که بیمارستان تازه تاسیس بوعلی سینا به 
تجهیز بیشتری از حیث انسانی و فناوری نیازمند است.«
وی همچنیـــن به دلیل حفظ حـــق هنرمندی عکاس 
همنـــام با فرزند مرحومش گفته در برخی از مراســـم و 
رسانه ها ایشان به جای مرحوم محمد توکلی که هنرمندی 

گرافیست بود به اشتباه عنوان شده است. 

  اصل مطلب


